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Van het bestuur Voorwoord Werkgelegenheidsbeleid in India

Vivienne Castenmiller

De kans is groot dat U dit nummer van de
Bestuurskundige Berichten met enige be-
vreemding in de hand houdt. Dit is zeer
goed te begrijpen. Het U voorliggende num-
mer is namelijk een door het bestuur van de
B.I.L. verzorgde uitgave, in plaats van door
de redactie. Oonaak hiervan zijn problemen
in de redactie, gerczen in de loop van de

totstandkoming van dit nummer. Na een
zorgvuldige afiveging van belangen en in
goed overleg met de redactie heeft het be-
stuur besloten de publikatie van deze Be-
stuurkundige Berichten zelf ter hand te
nemen.

Het bestuur achtte deze ingreep noodzake-
lijk. Uiteraard is hiertoe pas besloten, nadat

overleg met de redactie had plaatsgevonden.
Zowel bestuur als redactie zijn van mening
dat deze ingreep de beste oplossing is voor
de gerezen problemen. Inmiddels heeft de

redactie de noodzakelijke besluiten genomen,

ten einde het verschijnen van de volgende
Bestuurskundige Berichten - van haar eigen
hand - te waarborgen.

U bent nu dus in het bezit van het laatste

nurnmer van jaargang 9 van de Bestuurskun-
dige Berichten. Met plezier kunnen wtj U
tevens melden dat ondanks de gerezen pro-
blemen, de redactie een goede start heeft
gemaakt met het maken van de eerste Be-
stuurskundige Berichten voor het lustrum-
jaar. Dit is eveneens een lustrumjaar voor
Uw verenigingsblad.

Voor het ontstane ongemak bieden zowel
bestuur als redactie haar welgemeende ver-
ontschuldigingen aan. Wij hopen dat u des-

ondanks veel plezier nlJt beleven aan dit
nummer. < <

Marie-Louise Smolenaars

Zoals je al in het stukje van de voorzitter van
de vereniging hebt kunnen lezen is de uitga-
ve van deze Bestuurskundige Berichten ver-
zorgd door het bestuur van de B.I.L. De
redactie is hiermee akkoord gegaan, omdat
dit ons inziens de mogelijkheid bood een
einde te maken aan alle problemen van het
afgelopen jaar en wij ons kunnen concentre-
ren op de volgende jaargang. Momenteel
zijn we dan ook hard aan het werk voor de
volgende B.B. met het thema "Onderwijs".
Intussen zijn ook de nodige maatregelen
genomen die, naar wij hopen, er toe leiden
dat de B.B. dit jaar met een grotere regel-
maat zal verschijnen dan het afgelopen jaar.

Deze Bestuurskundige Berichten heeft als

thema "Internationaal Bestuur". Een aantal
artikelen in deze B.B. behandelen specifieke
vormen van internationaal besfuur. De na-

druk ligt hierbij vooral op de Verenigde Na-
ties; in het bijzonder de mogelijkheden van
deze organisatie. Natuurlijk zijn er ook deze
keer weer een aantal vaste rubrieken. BU-
voorbeeld een bijdrage van een afgestudeer-
de bestuurskundige en een portret van het
nieuwe B.I.L.-bestuur. Nieuw is voortaan de

bijdrage "Going Abroad"; dit keer door
deelnemers aan het Erasmusprogramma die
in januari vertrekken naar de Verenigde Sta-
ten. < <
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'Meer mensen aan het werk: dat is de sleutel voor de optorriig van veel sociale problemen die
ons land kent. Centrale opgave voor samenlwing en regering is dan ook langs een veelheid van
wegen werkgelegenheid te creEren -" Deztr p:rssage uit de Regeringsverklaring van het kabinet-
Kok heeft betrekking op de Nederlandse situatie. Hezelfde kan echter gezngd worden voor de
Indiase deelstaat Maharashtra- Ook daar kan werkgelegenheid een oplossing bieden voor veel
van de sociale problemen, die de deelstaat kent. De deelstaatregering speelt een belangrdke rol
bij het schqryen van die werkgelegenheid

Mirjam van het Loo
Het te verrichten werk moet een bijdrage
leveren aan de ontwikkeling van het platte-
land van Maharashtra. De werkgarantiepro-
jecten hebben dan ook vaak betrekking op
het verbeteren van de mogelijkheden voor
landbouw, bijvoorbeeld door irrigatie, en het
in stand houden van het milieu (onder ande-
re door herbebossing).

De geschiedenis

In het begin van de jaren zeventig bleef de

moesson in Maharashtra uit. Gevolg hiervan
was dat miljoenen mensen, gedreven door
honger en dorst, het platteland ontvluchffen.
Zijgingen hun geluk in de steden zoeken.

De deelstaatregering reageerde hierop met
een opmerkelijk initiatief, het "Employment
Guarantee Scheme" (EGS), een werkgaran-
tieprogramma, waarin elke werkloze platte-
landsarbeider recht heeft op werk. Indien
geen werk beschikbaar is, zal de deelstaat-
regering een uitkering verstrekken. In 1979

werd dit recht op werk, of een uitkering,
vastgelegd in de "Employment Guarantee
Act". Tegenwoordig vinden gemiddeld een

miljoen mensen per jaar werk in het EGS,
waarvan meer dan de helft vrouw is.

De doelen

E6n van de belangrijkste doelen van het EGS
is het verlichten van de armoede op het
platteland van Maharashtra. Door het ver-
schaffen van werk wordt aan werkloze plat-
telandsarbeiders een bepaalde mate van

bestaanszekerheid geboden. Via deze weg
wordt ook migratie naar de grote steden
(met name Bombay, maar ook Puna) te-
gengegaan.

Deelstaten en hoofdsteden

De uiwoering

Iedereen die zichzelf als werkloze laat in-
schrijven, krijgt binnen twee weken werk
aangeboden. Voorwaarde is dat er geen

ander passend werk beschikbaar is. De deel-
nemers kunnen niet zelf het soort werk
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uitkiezen. Zekrljgen het wettelijke minimum-
loon betaald. Projecten worden zoveel mo-
gelijk binnen een straal van vijf kilometer
rond een dorpje georganiseerd, zodat het
voor de vaak aan huis gebonden vrouwen
aantrekkelijker is zich in te schrijven. Soms is
zelfs een crdche aanwezig.

De uitvoering van de werken geschiedt door
de reguliere departementen en de lagere
overheden binnen de deelstaat. Er is sprake
van een matrixorganisatie. De "Revenue
Departments" coordineren de zotg voor en
het toezicht op de ontwikkeling van de

werkgelegenheid. De "Technical Depart-
ments" zijn uitvoerende departementen die
zorg dragen voor produktieve verbetering
van de rurale infrastructuur. De eindverant-
woordelijkheid voor het programma op deel-
staatniveau ligt bij het "Ministry of Plan-
ning". Dit ministerie legt in blauwdrukken
een schatting van de gevraagde arbeid vast.
Daarnaast wordt aangegeven welke projecten
er mogelijk zijn om aan die vraag te voldoen.
Het geld, dat nodig is voor uitvoering van de
projecten wordt voornamelijk opgebracht
door in de deelstaat geheven belastingen.
Ook wordt buitenlandse hulp ontvangen.

De baten

Het succes van het werkgarantieplan in de

deelstaat Maharashtra is fascinerend. Het is
echter geen revolutionair programma; het is

overheidssteun. Toch heeft het programma
het afgelopen decennium wel hongersnoden
en grote aantallen doden voorkomen. Dit
doordat een herverdeling van uitgaven en

werkgelegenheid heeft plaatsgevonden rich-
ting achtergestelde kasten en andere econo-
misch achtergestelde groepen. De acute

armoede op korte termijn is beperkt en de

inkomstenmogelijkheden zijn verbeterd.

iedere ingeschreven werkloze
knjgt binnen 2 weken werk

geleid tot zelfachting en een gevoel van men-

selijke waardigheid bij de armen. Ook de

stadsbevolking is blij met het EGS, omdat de

trek naar de stad erdoor verminderd is.

Kritiek

De kritiek richt zich vooral op het nut van
de uitgevoerde werken. Volgens onderzoek
van het Tata Institute of Social Sciences in
Bombay hebben de aangelegde werken niet
geleid tot een structurele verbetering van het
bestaan van de landarbeiders. De overheid
lijkt daarin ook niet zo geinteresseerd. Ze
kijkt puur cijfermatig naar de uitgevoerde
werken: de kilometers weg die zijn aange-
legd, het aantal dammen, enzovoort.

Het eindgebruik van de gecre€erde produk-
tiemiddelen is vaak laag. Enerzijds omdat het
de overheid van de districten, die de projec-
ten voort moet zetten, aan kennis en midde-
len ontbreekt. Anderzijds omdat de pro-
jecten niet aansluiten bij de belangen van de
werkloze plaffelandsarbeiders. Er wordt
namelijk bU de selectie van een project
weinig rekening gehouden met de belangen
van de lokale begunstigden. Een ander pro-
bleem is dat het aanbod van werk lang niet
altijd overeenstemt met de vraag ernaar.
Soms worden projecten gestopt als gevolg
van een tekort aan arbeiders, terwijl elders
meer vraag dan aanbod van arbeiders is.

Aanbevelingen

Een hogere mate van actieve communicatie
met en participatie door werkloze platte-
landsarbeiders kan een aantal van de pro-
blemen met betrekking tot het EGS oplos-
sen. Hierdoor zal namelijk beter inzicht
worden verkregen in de vraag naar arbeid.
Maar belangrijker is dat de te ondernemen
projecten beter bij de belangen van de be-
gunstigden zullen gaan aansluiten, waardoor
een structurele verbetering van hun positie
mogelijk is.

Een ander punt van aandacht moet de orga-
nisatie van de plattelandsarbeiders zrjn. Zrj
zijn nu nog nauwelijks georganiseerd en waar

Geen tUd voor grote illusies

zlj dit wel zijn, kunnen ze weinig invloed op

de deelstaatregering uitoefenen. Er zullen
meer organisaties moeten ontstaan, die acti-
viteiten ondernemen ten gunste van de
armen op basis van hun wettelijke rechten.
Voorwaarde is wel dat deze organisaties een

echte vertegenwoordiging van de belangen
van de armen vormen.

Recht op werk in de overige deelstaten

In de andere deelstaten van India kent men
geen wettelijk vastgelegd recht op werk
vergelijkbaar met dat in Maharashtra. Wel
wordt in twaalf deelstaten actie gevoerd om
een "recht-op-werk"-wet. In Tamil Nadu en
Andra Pradesh heeft dit al tot enig succes
geleid. Beide deelstaatregeringen kondigden

Professor A. van Staden
Hoogleraar Internationale Betrekkingen aan

de vakgroep Politieke Wetenschappen van de

Rijksuniversiteit Leiden en directeur van het
Instituuut voor Internationale Betrekkingen
Clingendael

E6n van de grote platitudes in de discussie
over de mondiale veiligheidsproblematiek
betreft de uitspraak dat de euforie over het
einde van de Koude Oorlog heeft plaatsge-
maakt voor somberheid en bezorgdheid over
de uitbarstingen van geweld in vele delen
van de wereld (o.a. ex-Joegoslavie, de Kau-
kasus, Somalie en Rwanda).

Sommigen, zoals minister Pronk, voeden
zelfs de gedachte dat er een causale relatie
bestaat tussen de ineenstorting van de na-
oorlogse bipolaire orde en het uitbreken van
conflicten in bijvoorbeeld Afrika. De grote
mogendheden (de Verenigde Staten voorop)
zouden niet meer geinteresseefi zijn in het

aan in een aantal notoir droge gebieden
experimentele werkgarantie-projecten te
starten. inmiddels zijn al enkele proefurojec-
ten opgezet,,,maar is men nog niet begonnen
met uivoering hiervan.

Volgens somigen zou het verankeren van het
recht op werk in de grondwet een eerste
stap zijn naar een echte Indiase revolutie: het
cre6ren van een bestaansminimum voor
allen. Het EGS is echter geen wondermiddel.
Belangrijker is dat mensen op het platteland
zich organiseren. Daarna ztjnzebeter in staat
andere rechten, zoals hogere lonen, af te
dwingen. Dit kan een stapje in de goede

richting betekenen voor de armen op het
platteland van India. < <

lot van de jonge landen; ze zouden niet
langer bereid zijn gewelddadige explosies te
voorkomen door " lokale potentaten in be-
dwang te houden. Dit argument doet een
tikkeltje ironisch aan in het licht van vroe-
gere verwijten dat de beide supermogendhe-
den hun onderlinge rivaliteit naar de derde
wereld exporteerden en de aanstichters
waren van talrijke "wars by proxy".

Hoe dan ook, de Verenigde Naties is gaan
delen in het wijdverbreide gevoel van ma
laise en teleurstelling over het onvermogen
van de internationale gemeenschap om ef-
fectief tegen daden van barbarij op te tre-
den. Juist het feit dat de volkerenorganisatie
de laatste jaren door middel van vredes-
operaties van uiteenlopende aard rechtstr-
eeks betrokken is geraakt bij een ongekend
groot aantal gewapende conflicten, versterkt
dat gevoel.

Wie herinnert zich nog dat amper vier jaar
geleden president Bush, in een vlaag van
retoriek, zijn landgenoten trachtte te be-
geesteren met de boodschap dat de tijd rijp

fr
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was voor een "nieuwe wereldorde"? Wie
hoort nog de vele stemmen van hen die
erop vertrouwden dat, nu de dreiging van
het Sovjet-Russische veto in de Veiligheids-
raad was geweken, de Verenigde Naties
eindelijk ernst zou kunnen maken met het
realiseren van de doelstellingen zoals die in
het Handvest waren neergelegd?

Intussen weten we dat de wereld heel wat
minder vreedzaam is dan menigeen na de val
van het Sovjet-communisme had gehoopt.

Het is geen tijd voor het najagen van utop-
ieen als supranationaal bestuur op wereld-
schaal of zelfs maar het koesteren van het

ideaal van collectieve veiligheid.

Wdl zijn er redenen voor het aanbrengen van
praktische verbeteringen in het functioneren
van de wereldorganisatie. Duidelijk moet zijn
dat landen niet bereid zijn om de beslissing
over deelname aan oorlogen uit handen te
geven. Evenzeer is duidelijk dat zij nadruk-
kelijk een levensgroot verschil maken tussen

aantasting van hun nationale belangen en

schendingen van de internationale rechtsor-
de. Tevens is zonneklaar dat landen in con-
crete gevallen grondig van mening kunnen
verschillen over de vraag wie de agressor is

en wie het slachtoffer van agressie. Boven-
dien is er het "free rider"-probleem: de

meeste landen wensen wel mee te profiteren
van vergroting van de internationale stabi-
liteit maar tonen een hardnekkige neiging
anderen daarvoor de kastanjes uit het vuur
te laten halen. Aan welke praktische verbe-
teringen valt met betrekking tot de VN te

denken? In de eerste plaats dient de samen-

stelling van het belangrijkste VN-orgaan, de

Veiligheidsraad dus, meer in overeenstem-
ming te worden gebracht met de de interna-
tionale krachtsverhoudingen van vandaag.
Dat betekent niet alleen een permanent

lidmaatschap voor Duitsland en Japan maar
ook een betere representatie van de gekleur-
de volkeren. Om niet geheel onbegrijpelijke
redenen zien veel landen in Azie, Afrika en

Latijns-Amerika de Veiligheidsraad in zijn
huidige samenstelling als een instrument van
westerse belangen. Dat beeld tast de legi-
timiteit van de besluitvorming aan. Een

permanent lidmaatschap van India ligt voor

de hand, maar moeilijker wordt het natuur-
lijk om daarvoor een Afrikaans en Zuid-
Amerikaans land te kiezen. Nigeria of Zuid-
Afrika? Mexico of Brazili6?

Misschien is het verstandig voorlopige afspra-
ken te maken en na tien of meer jaren te
bezien hoe de verhoudingen in de wereld
zich hebben ontwikkeld. Om de besluitvor-
ming in de Veiligheidsraad niet complexer te
maken dan zij in feite al is, verdient het
wellicht aanbeveling om de nieuwe perma-
nente leden geen vetorecht te verlenen.

Ten tweede is het wenselijk om te komen tot
een kritische herwaardering van het concept
"peacekeeping". Het is goed er nog eens aan

te herinneren dat dit concept in zekere zin
uit de nood is geboren. Het is bedacht om-
dat de Veiligheidsraad door het gebrek aan
politieke eensgezindheid tussen de perma-
nente leden in de periode van de Koude
Oorlog niet in staat was plegers van agressie
met dwangmaatregelen een halt toe te roe-
pen. "Peacekeeping" in de zin van het hou-
den van toezicht op de naleving van wapen-
stilstanden en het scheiden van troepen van
elkaar vijandige partijen werkt alleen wan-
neer deze partijen zijn moegestreden, geen

voordeel meer zien in voortzetting van de
strijd en er dus een redelijk vooruitzicht is
dat een wapenstilstand wordt nageleefd.

Het werkt niet, zoals duidelijk in het drama
van Bosnie-Herzegowina is gebleken, wan-
neer aan strijdende partijen door interventie
van buiten een staakt-het-vuren is opgelegd
en wanneer deze partijen voordelen zien in
schendingen van een wapenstilstand. In
dergelijke situaties zijn VN-vredesoperaties
alleen zinvol indien bij deelnemende landen
de bereidheid bestaat tegen vijandelijkheden
met volledige inzet van middelen op te tre-
den. Anders wordt het gezag van de vol-
kerenorganisatie aangetast, verliest de VN
haar zelfrespect en groeit de kans dat rege-
ringen proberen hun geweten (en die van
hun onderdanen) te sussen met het onder-
steunen van humanitaire hulpverlening.

De ervaringen met vredesoperaties in de

afgelopen trjd hebben in de derde plaats

geleerd hoe belangrijk het is om op korte
termijn troepen te kunnen inzetten. Soms

duurt het een halfjaar alvorens de secretaris-
generaal van de VN op basis van een man-
daat van de Veiligheidsraad de beschikking
heeft over een strijdmacht. Vandaar dat de
huidige secretaris-generaal, Boutros Boutros-
Ghali, in zijn bekende rapport "An Agenda
for Peace" (van 1992) een lans breekt voor
de totstandkoming van een snel inzetbare
VN-troepenmacht. Inmiddels hebben ruim
20 landen (waaronder Nederland) bijdragen
voor zo'n macht toegezegd. Dat is overigens
nog veel te weinig.

Bovendien zouden de aan de VN toegewe-
zen militaire eenheden nog met elkaar die-
nen te oefenen en wat uitrusting en ge-

vechtsprocedures betreft "interoperabel"
moeten worden gemaakt, teneinde een ef-
fectieve strijdmacht te vormen. Ook is het
hard nodig dat voorzieningen worden ge-

troffen voor een slagvaardige bevelvoering.
E6n van de problemen die zich bij de uit-
voering van bestaande vredesoperaties voor-
doen, is dat besluiten over belangrijke mili-
taire acties vastlopen, althans ernstig worden
vertraagd, in het bureaucratische moeras van
de logge VN-structuur in New York.

Vandaar dat de Amerikanen bijzonder huive-
rig zijn voor het plaatsen van hun militaire
eenheden onder een VN-commando. Zoals
een hoge Amerikaanse militair mr1 eens

toevertrouwde: "waarom zou ik mijn voor-
treffelijke soldaten onder bevel stellen van
een buitenlandse generaal omdat die toeval-
lig de broer van een Afrikaanse president
is? ".

Wil de Verenigde Naties beter kunnen func-
tioneren, dan dient tenslotte een oplossing te
worden gevonden voor de nijpende financi-
ele problemen waarmee de wereldorganisatie
worstelt. Zoals bekend blijven vele landen
(waaronder de VS en Rusland) in gebreke
met het betalen van hun contributie. Talrijke
ideeen zijn gelanceerd om de VN aan extra
inkomsten te helpen, van heffingen op vlieg-

tickets en belastingen op wapenaankopen tot
rentebaten uit speciale fondsen van weldoe-
ners. Naar mijn mening is echter de enig
realistische manier om de financien van de
VN gezondte maken tegelijk de meest voor
de hand liggende: het houden van de lidsta-
ten aan de nakoming van hun verplichtingen.
Wanbetalers zouden in de uitoefening van
hun lidmaatschap moeten worden geschorst
of - in het uiterste geval - uit de organisatie
worden gestoten.

Ik geef onmiddellijk toe dat de hier voorge-
stelde verbeteringen niet erg opzienbarend
en evenmin zeer origineel zijn. Het is ver-
leidelijk en in elk geval intellectueel veel
uitdagender om een "grand design" te ont-
werpen. Een grandioos plan dat uitmondt in
een pleidooi voor de onderwerping van alle
lidstaten aan het gezag van de VN, die zich
aldus tot een een waarlijk bovennationale
organisatie zou kunnen ontwikkelen. Maar
realisme en bedachtzaamheid zijn geboden.

Ondanks onmiskenbare verdiensten van de
VN is de geschiedenis van deze organisatie
immers een nogal droevig relaas van hoog-
gespannen verwachtingen die niet zijn uitge-
komen en van illusies die wreed werden
verstoord.

Het einde van de Koude Oorlog heeft de
volkerenorganisatie nieuwe kansen gegeven
om conflicten te beheersen, maar de ge-

schiedenis van strijd om de macht in de in-
ternationale betrekkingen is helaas nog lang
niet afgelopen. < <
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Van inter-statelijke naar intra-sta-
telijke conflicten:

Het einde van de Koude Oorlog heeft ons

denken over conflictpreventie en crisisbe-
heersing ingrijpend beinvloed. Tijdens de

Koude Oorlog richtten conflictpreventie en

crisisbeheersing zich op het beteugelen van
geschillen en conflicten tussen de Noord
Atlantische Verdrags Organisatie (NAVO)
en het Warschaupact. Doel was het voorko-
men van een gewapend conflict dat tot een

oorlog tussen beide militaire blokken zou
kunnen escaleren. Kenmerkend voor deze

vorm van conflictpreventie en crisisbeheer-
sing was dat Nederland per definitie partij
was en dat de keuzevrijheid ten aanzien van
de aard en omvang van de Nederlandse
deelname ontbrak. Zou de afschrikking falen,
dan eiste de algemene verdediging van het

NAVO-gebied de inzet van alle militaire
middelen, terwijl maatschappelijke en econo-
mische activiteiten ten dienste van de oor-
logsinspanning zouden worden gesteld.

Bemoeienis met regionale geschillen of con-
flicten tussen derden was gedurende de

Koude Oorlog een zaak die de nodige om-
zichtigheid vereiste. Vrijwel elk conflict werd
in de sfeer van de ideologische confrontatie

Crisisbeheersing buiten het NAVO-gebied is

sinds het einde van de Koude Oorlog de
meest waarschijnlijke aanleiding voor de inzet
van de krijgsmacht geworden. Het gaat hier
om optreden in conflicten tussen derden.
Het doel van dit optreden is toezicht houden
op of afdwingen van een staakt-het-vuren of
vredesregeling. Omdat in een "scheidsrech-
tersrol" wordt opgetreden, wordt dit wel
arbitrale crisisbeheersing genoemd. Kenmer-
kend is dat de "scheidsrechter" bij aanvang

van het conflict geen partij is en keuzevrij-
heid heeft wat betreft de aard en omvang
van zijn deelname. Hij bepaalt op politieke
gronden welke kosten maatschappelijk aan-

vaardbaar zijn.

Tijdens de Koude Oorlog is met deze vorm
van crisisbeheersing bijna geen ervaring
opgedaan en theorievorming erover heeft
nauwelijks plaatsgevonden. Dit laatste is

belangrijk omdat goede besluitvorming alleen

mogelijk is indien het "mechanisme" dat het

conflict drijft wordt begrepen.

Inter- versus intra-statelijke conflicten

Het ontbreken van ervaring en theorievor-
ming plaatst de internationale statengemeen-
schap voor grote problemen. Om deze
zichtbaar te maken is het noodzakelijk een

conceptueel onderscheid te maken tussen
inter- en intra-statelijke conflicten. Deze
vereisen namelijk een verschillende benade-

ring.

Als gevolg van het Oost-West conflict heeft
de theorievorming over crisisbeheersing zich
de afgelopen decennia vooral gericht op

inter-statelijke conflicten. Deze werden ge-

kenmerkt door relatieve overzichtelijkheid:
- indien een land agressie tegen een

ander land pleegt is er sprake van een duide-
lijke schending van de internationale rechts-
orde en kan een "schuldige" worden aange-

wezen;
- politieke doelstellingen aangaande

het ongedaan maken van de agressie kunnen
relatief simpel worden geforrnuleerd;

- relatief eenvoudig kan worden be-
paald hoeveel en welke militaire middelen
noodzakelijk zijn voor het behalen van de
politieke doelstellingen.

De Golfoorlog onderstreept de juistheid van
deze stelling. Het heeft er echter alle schijn
van dat wij ons decennia lang hebben voor-
bereid op een type conflict dat uitsterft. In
1990, het jaar van de inval van Irak in
Koeweit, inventariseerde het Stockholm In-
ternational Peace Research Institute (SIPRI)
31 grote conflicten: twee waren inter-state-
lijk (Irak-Koeweit en India-Pakistan); de rest
waren intra-statelijke conflicten. In 1991,

was er nog 66n inter-statelijk conflict (de

Golfoorlog); momenteel is er geen enkel(l).

Dit beeld past in een trend die na de Twee-
de Wereldoorlog heeft ingezet: inter-statelij-
ke conflicten worden steeds zeldzame\
conflicten hebben hoofdzakelijk een intra-
statelijk karakter. Een tweede belangrijke

trend is dat etnische en religieuze geschillen
een steeds grotere rol in lokale conflicten
spelen. De jaren '80 worden wel gezien als

het decennium van de opleving van etnische
tegenstellingfen en politiek-religieus funda-
mentalisme. Het gebrek aan ervaring met
intra-statelijke conflicten die gevoed worden
door etnische en religieuze sentimenten en
het ontbreken van theorievorming over het
beteugelen ervan, lijkt de internationale
statengemeenschap momenteel op te breken.
Dat is vooral een probleem omdat de inter-
nationale statengemeenschap zich in toene-
mende mate met dit soort conflicten wenst
te bemoeien.

Een voorbeeld van deze ontwikkeling is te
vinden in het conflict in het voormalige
Joegoslavie waar de Russen zich hoe langer
hoe meer irriteerden aan de "hotline" tussen
de Verenigde Naties (VN) en het NAVO-
opperbevel. Zij beschouwden deze als een
westers onderonsje en wilden de macht van
de VN dan ook inperken door over elk
bombardement van te voren te overleggen
ook al ging deze procedure lijnrecht tegen
VN-resoluties in. die zij zElf hebben gete-
kend(2). In dit kader is de veranderende
opvatting over het soevereiniteitsbegrip van
belang. Inter-statelijke conflicten gaan per
definitie gepaard met schendingen van de
internationale rechtsorde. Dit legitimeert
militair optreden. Bij intra-statelijke conflic-
ten ligt dat minder duidelijk omdat hier niet
de internationale rechtsorde wordt geschon-
den, maar de normen en waarden waaraan
beschaafde leden van de internationale
statengemeenschap zich zouden moeten
houden. Een boeiende ontwikkeling is dat
aantasting van deze normen en waarden, die
onder meer in de Helsinki-documenten(3)
zijn vastgelegd, in toenemende mate ingrij-
pen legitimeren bij grootschalige schendingen
van de mensenrechten in soevereine staten.
Soevereiniteit is niet langer heilig. De voor-
malige minister van Buitenlandse Zaken,
Kooijmans, sprak reeds van "failed states"
waarvan de soevereiniteit door de internati-
onale statengemeenschap zou kunnen wor-
den overgenomen(4).

een problematische ontwikkeling voor de internationale gemeenschap

Het einde van de Koude Oorlog, als laatste grootschalige inter-statelijk conflict, luidt een nieuw
tijdperk van conflicpreventie in. Conflicten berusten steeds vaker op vaagheden zoals religieuze
en etnische sentimenten dan op meer concrete kwesties zoals grondgebied en grensovergangen.

De internationale gemeenschEl, die zich vanaf 1945 heeft ingezet om escalatie van geweld

tussen landen te voorkomen, komt nu voor het probleem te staan dat conflicten steeds vaker
binnen de grenren van een land blijven. Afgezien van de vraag of de internationale gemeen-

schap voorbereid is om dergelijke conflicten te beslechten, is het nog mazr de vraag of er een

legitimatiegrond bestaat om de soevereine grenzen van oen land te veronachEamen.

Marc Fox
tussen Oost en West geplaatst. De vrees was
gerechtvaardigd dat bemoeienis met conflic-
ten buiten het NAVO-verdragsgebied tot
een ongewenste confrontatie tussen beide
militaire supermachten zou kunnen leiden.
Dit verklaart mede waarom de Nederlandse
regering de afgelopen decennia terughou-
dend was met de inzet van militaire midde-
len buiten het NAVO-gebied, vooral voor
vrede-afdwingende operaties.

OO
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De effectiviteit van militair ingrijpen

De vraag dringt zich op hoe effectief intra-
statelijke conflicten door de internationale
gemeenschap kunnen worden beteugeld.
Conflictpreventie wordt met politieke en
diplomatieke middelen uitgevoerd. Geschil-
lenbeslechting is gebaat bij goede diensten en
bemiddeling. Deze instrumenten, mits in een
vroeg stadium toegepast, kunnen helpen
voorkomen dat een geschil tot een (gewa-
pend) conflict escaleert. Zonodig kan pre-
ventieve ontplooiing van strijdkrachten het
politiek en diplomatiek handelen ondersteu-
nen. Faalt conflictpreventie dan kan worden
overwogen een staakt-het-vuren of vredesak-
koord met militaire middelen af te dwingen.

Het succes van militaire interventie is sterk

aftrankelijk van de aard en omvang van het

conflict. Intra-statelijke conflicten die gevoed

worden door etnische en religieuze sentimen-
ten blijken de internationale statengemeen-
schap voor grote problemen te plaatsen. Het
heeft er alle schijn van dat etnisch geweld en
religieus fundamentalisme worden aangewak-
kerd indien de staat de economische en

fysieke veiligheid van een groep niet langer
kan of wil garanderen. De internationale
gemeenschap kan dan trachten de veiligheid
van een onderdrukte groep te vergroten. In
dit kader heeft bijvoorbeeld de discussie over
het opheffen van het wapenembargo voor
Bosnische moslims plaatsgevonden. Vergro-
ten van de veiligheid van de onderdrukte

groep houdt echter in dat de internationale
gemeenschap in zekere zin partij kiest. Daar-

aan zijn risico's verbonden. Het risico bestaat

dat de internationale gemeenschap zelf in
kampen uiteenvalt of dat de agressor zijn in-
spanningen vergroot, waardoor het lijden
toeneemt.

Onconventionele oorlog

Conflicten waarin etnische en religieuze
sentimenten een rol spelen worden veelal
gekarakteriseerd door anarchie en chaos.

Het conflict berust immers niet op concrete

kwesties, zoals het veroveren van grondge-

bied an sich, maar veelal op het verkrijgen
van bepaalde vrijheden of identiteit. Voor
concrete kwesties valt uiteindelijk wel een

rationele oplossing te bedenken; voor zaken

als identiteit niet of nauwelijks. Een etnische

of religieuze groep die voor zijn overleven
vecht lijkt daarom bereid vrijwel elke prijs te
betalen, enorme verliezen te aanvaarden,

elke afspraak te schenden en dat heel lang

vol te houden. Indien de internationale sta-

tengemeenschap partij kiest is de kans groot
dat de vredesmacht slechts partij in het
conflict wordt, zoals de Belgische VN-troe-
pen in Ruanda is overkomen, waardoor het

lijden zeker niet vermindert.

Een bijkomend probleem is dat de strijdende
partijen een onconventionele oorlog voeren.
NAVOlanden hebben zich de afgelopen

decennia voorbereid op conventionele, inter-
statelijke oorlogsvoering waarbij partijen
geacht werden zich aan het oorlogsrecht te

houden. Etnische en religieuze groepen

vechten daarentegen veelal volgens hun
eigen regels en hanteren eigen normen en

waarden. Bovendien worden dit soort con-
flicten niet uitgevochten door reguliere
strijdkrachten, maar door ongeregelde strijd-
groepen die veelal niet onder centraal gezag

staan. Tenslotte bestaat neutraliteit in dit
soort conflicten per definitie niet. Iedereen -
mannen, vrouwen en kinderen - wordt auto-

matisch ingedeeld in kampen en iedereen

krijgt het etiket van combattant. De conclu-
sie is duidelijk: intra-statelijke conflicten
missen de aantrekkelijke overzichtelijkheid

van inter-statelijke conflicten. Agressors zijn
niet makkelijk aan te wijzen en politieke

doelstellingen voor ingrijpen zijn moeilijk te

formuleren, - zodzt de benodigde militaire
middelen niet goed kunnen worden bepaald.

Dit heeft Willy Claes, de Belgische minister
van Buitenlandse Zaken, inzake het verlies
van tien Belgische VN-soldaten in Ruanda

ertoe gebracht te constateren dat "Er in
New York een grondig debat gevoerd moet

worden over de rol van de VN-vredestroe-
pen. Het voortduren van de experimentele
chaos rond het statuut en de bewapening
van de uitgezonden militairen kan niet langer
getolereerd worden"(5).

Voorts is het onzeker wat de internationale
gemeenschap met reguliere strijdkrachten,
die zijn geoefend voor conventionele oor-
logsvoering, kan uitrichten tegen ongeregel-
de strijdgroepen die een onconventionele
oorlog voeren en niet onder centraal gezag

staan. Afgezien van deze waag wat er uitge-
richt kan worden is het bovendien nog maar

de vraag of de onder internationaal gezag

opererende militairen (in de NAVO of de

Westeuropese Uuie (WEU)) iiberhaupt iets

willen uitrichten.

Zo weigerde de NAVO luchtsteun (in casu

bombardementen) aan de VN-troepen rond
GoraZde te verlenen zonder een strategisch
doel te hebben. Zomaar bombarderen om-
dat ergens de mensenrechten worden ge-

schonden, is voor sommige politici een stra-
tegisch doel, maar niet voor de NAVO. Nu
de Verenigde Staten en Rusland bijna alle
strijdende partijen hebben gedwongen hin
landkaart voor Joegoslavi€ te accepteren,

hebben de militairen een strategisch doel.
Vandaar dat de NAVO-vliegeniers nu de

VN op hun wenken kunnen bedienen(6).
Militaire interventie met als doel het afdwin-
gen van een staakt-het-vuren of vredesrege-
ling wordt door deze ontwikkelingen uiterst
risicovol. Frank Wisner, de Amerikaanse on-
derminister van Defensie, constateerde in dit
kader dat "Peacekeeping ventures have a

frightening habit of being hard to get out of"
en "No one wants to get into a mission that
does not have clear definitions"(7).
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De rol van de instituties

De internationale statengemeenschap blijkt
na de Koude Oorlog zijn krachten te willen
bundelen in de Verenigde Naties(8) en regi-
onale arrangementen als de Conferentie over
Veiligheid en Samenwerking in Europa (CV-
SEX9). De VN is echter als enige in staat
militair ingrijpen te legitimeren en kan beslui-
ten de uitvoering op te dragen aan de NA-
VO of de WEU. Een wezenlijk probleem is
dat de VN in intra-statelijke conflicten die
door etnische en religieuze sentimenten
worden gevoed per definitie te laat optreedt.
De reden is dat per geval eerst het probleem
van de legitimatie van ingrijpen moet wor-
den opgelost. Verder dwingt de VN in be-
ginsel geen vrede af, maar tracht een staakt-
het-vuren of een vredesakkoord te onder-
handelen. Zowel voor intra- als inter-state-
lijke conflicten geldt dat succes pas kan
worden geboekt indien:

- 66n of een aantal partijen een
duidelijk overwicht hebben en de ander zich
in een hopeloze positie bevindt en geen
andere keuze heeft dan overgave;

- partijen zo veel verliezen hebben
moeten incasseren dat ze voor een time-out
kiezen om op adem te komen om daarna de
strijd aan de onderhandelingstafel of weer
met militaire middelen voort te zetten.

Een wezenlijk probleem is dat in het eerste
geval de VN in zekerc zin de winst van de
winnende partij(en) legitimeert en zelfs be-
schermt. Voor beide situaties geldt dat voor
crisisbeheersing de VN in beginsel aftrankelijk
is van de medewerking van de strijdende
partijen. De facto is echter vaak het gevolg
dat er voor de blauwhelmen niet veel anders
te doen blijft dan toe te kijken bij de slacht-
partijen (en zo nu en dan er zelf slachtoffer
van worden), de rooftochten en de broeder-
moorden. Zowel in Somalie als in de Balkan
en Ruanda bleek hoe snel hun tegenstrijdige
opdracht als vredestroepen in schril contrast
kwam te staan met alle oorlogsellende.

De pretentie van de VN om na de Koude
Oorlog op te stijgen als de enige gezagheb-

bende vredesduif, wordt conflict na conflict

afgeschoten. De blauwhelmen in ex-Joego-
slavie dienen als humanitaire schaamlap voor
de onmacht van de Europese Unie. In Soma-
li6 is de hongersnood gelenigd maar krijgs-
heer Aideed die op bevel van de Secretaris-
Generaal van de VN, Boutros Ghali, moest
worden gearresteerd, loopt nog steeds vrolijk
rond. Ook vandaag zijn de rivaliserende
clans niet ontwapend. In Ruanda was het de
blauwhelmen aanvankelijk zelfs verboden
mee te helpen aan de grootscheepse evacua-
tie-operatie. Zo cynisch kan peace keeping
en de daaraan gekoppelde neutraliteit zijn.

De Verenigde Naties zullen ook morgen nog
om meer gezag, meer soldaten en meer
middelen vragen. Te vrezen valt dat de
goodwill zachtjes is afgestorven aan de op-
eenvolgende fiasco's. De nationale verant-
woordelijken die troepen toewijzen aan VN-
missies zullen meer dan ooit geconfronteerd
worden met prangende vragen van het
thuisfront over zin en onzin van de gevraag-
de inspanning die zich tenslotte in mensenle-
vens vertaalt.

Zonder een duidelijk omschreven doel, de
juiste middelen om hun opdrachten correct
uit te voeren en met voldoende kansen om
zich te verdedigen, zullen de blauwhelmen
zich steeds lamlendiger gaan voelen als nutti-
ge idioten van een wereldvreemd orgaan, er-
gens in New York. Wie kiest voor het leger,
kiest voor risico's. Maar niemand kan van
jonge militairen verwachten dat ze zich wee-
rloos laten afslachten door wat Willy Claes
"een gedrogeerde bende wildemannen"
noemde(10).

Dilemma's

Aldus is een groot dilemma ontstaan. Ener-
zijds lijken schendingen van de normen en
waarden van de internationale gemeenschap,
naast schendingen van de internationale
rechtsorde een legitimatie te worden voor
militair ingrijpen in intra-statelijke conflicten.
Anderzijds hebben we geen ervaring met
dergelijke conflicten en ontbreekt theorievor-
ming. Dit laatste maakt het onmogelijk goed
inzicht te krijgen in de aard van etnisch en

religieus geihspireerde conflicten en belem-
mert gestructureerd nadenken over oplossin-
gen. Wel weten we dat conflicten die gevoed
worden door etnische en religieuze sentimen-
ten buitengewoon lastig zijn te beheersen en
een lange adem vereisen.

Het ene dilemma leidt tot het andere: door
televisiebeelden uit de oorlogsgebieden
ontstaat een begrijpelijk maatschappelijk
gevoel iets te moeten doen, waar de politiek
al dan niet gedwongen door de publieke
opinie op inspeelt (het CNN-effect). Maar
in "iets doen" schuilt een gevaar. Leidt het
niet tot een beeindiging van de strijd of het
lijden, dan is de kans groot dat de legitimatie
van het politiek handelen en het bestaans-
recht van instituties, zoals de VN, de CVSE,
de NAVO en de WEU, en krijgsmachten
wordt ondergraven. En dat terwijl die in de

NAVOlanden hun bestaansrecht na de
Koude Oorlog opnieuw moeten bewijzen.

De politiek zit hiermee met een netelig
probleem opgezadeld dat ze zelf niet heeft
gewild en zeker niet zelf heeft gecrederd.
Het gesignaleerde dilemma is een ongewenst
neveneffect van het einde van de Koude
Oorlog, dat helaas slechts via vallen en

opstaan kan worden opgelost. Het gezegde
"al doende leert men" is hier wel een erg
wrange realiteit. < <
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Het einde van de invloed van de
Westerse beschaving?

Toen in 1945 de Verenigde Naties (VN)
werden opgericht was de droom van menig
aanhanger van het Handvest een wereldorde
van vrede en verdraagzaamheid waarover de
VN zou waken. Het instituut hiervoor - de
Veiligheidsraad - moest de vrede gaan bewa-
ken en waar nodig brengen.

De realiteit van de Koude Oorlog liet nog
geen decennium later zien dat de droom
verre van in vervulling was gegaan. Het
conflict op het Koreaanse schiereiland legde
de tegenstellingen bloot tussen de Atlan-
tische bondgenoten en hun Communistische
tegenhangers. Wederzijds wantrouwen, in
sommige gevallen zelfs provocerend gedrag,
veroorzaakte een onmogelijkheid van eensge-
zindheid in de Veiligheidsraad. E6n van
beide blokken kon voortaan geacht worden
acties van de VN tegen te houden; de mon-
diale waakhond leek voorgoed aan de ketting
te liggen.

Nog geen veertig jaar later gloorde er weer
hoop. De val van de Berlijnse muur in 1989

en daarop volgend de ineenstorting van het
communistische blok leek mogelijkheden te
bieden voor de Veiligheidsraad. De macht

Beantwoording van deze vragen is onwense-
lijk. Het roept - uiteraard - bij economisch
minder ontwikkelde landen schrikbeelden op
van een nieuw soort kolonialisme. Op basis
van economische macht voeren de Atlanti-
sche bondgenoten de bepalingen van het
Handvest uit, maar het idee blijft dat dit een
dictaat is van de Westerse beschaving. Het is
misschien niet voor niets dat veel wereldbur-
gers van niet-Westerse origine sterk tw|felen
aan onze beschaafdheid. Het excuus dat toch
ook die andere landen het Handvest hebben
ondertekent doet hieraan niets af.

Om een eind te maken aan het onvermogen
van de Veiligheidsraad is een nieuwe bena-

dering nodig; juist van die landen die lange
tijd zijn genegeerd en van die landen die
lange tijd als de vijand werden beschouwd.
Onderkenning van deze realiteit vereist ten
eerste een drastische verandering van de

VN-organisatie en ten tweede het werkelijk

veel niet-westerse burgers
twijfelen aan de westerse be-
schaafdheid

universeel maken van de bepalingen uit het
Handvest. Voorlopig zijn nog weinig stappen
gezet in deze richting; hoewel de weigering
van de Verenigde Staten om op te treden als
mondiale politie-agent kan worden gezien als
een beginnend onder ogen zien van de
werkelijke verhoudingen.

Foute discussie

De Europese Unie (EU) kent al meerdere
jaren de discussie over een besfuursvorm
gekenmerkt door intergoevernementele
elementen of juist supranationale. Het gaat
hierbij om de keuze tussen een organisatie
die in haar handelen aftankelijk is van de
ruimte die de lidstaten haar laten, tegenover
een organisatie die onafhankelijk van haar
leden besluiten kan nemen en uitvoeren.

Projectering van dezelfde discussie op de
Verenigde Naties is een rurnpzalige misken-
ning van de diversiteit van haar lidstaten.
Uiteraard zijn ook de lidstaten van de EU
niet gelijk aan elkaar, maar culturele, reli-
gieuze, politieke en economische kenmerken
van de landen hebben veelal een verwante
oorsprong.

Het is niet gezegd dat een discussie over
intergoevernementeel versus supranationaal
bestuur door de VN onmogelijk is, maar
gezien de huidige omgeving van de VN is
het zaak eerst te werken aan een basis voor

nieuwe verhoudingen die daar juist recht aan

doen.

Naar nieuw-e verhoudingen

Het geven van een schets van de verhoudin-
gen die op dit moment - of enig ander
moment - tussen landen bestaan wordt
bemoeilijkt door de veelheid aan factoren
die op die verhoudingen van invloed zijn.
Duidelijkheid hierover is absoluut vereist. Dit
noodzaakt een zoektocht naar factoren die
alle partijen erkennen en een op basis hier-
van gesteunde distillatie van de verhoudin-
gen. De Verenigde Naties moeten dan ook
allereerst een organisatie zijn waarin landen
ongeacht hun positie gerespecteerd worden
en erkenning van elkaars positie betrachten.

Slechts op basis van verhoudingen tussen
landen is het mogelijk machtsverhoudingen
in te schatten. Lange tijd werden de machts-
verhoudingen voornamelijk bepaald door de
militaire mogelijkheden van een land of hun
bondgenootschappelijke relaties. Met de
ineenstorting van de economische farce van
het communistische blok dringt ook op het
terrein van de machtsverhoudingen de reali-
teit door. Allereerst is de economie van een
land maatstaf voor mogelijkheden van mach-
tsuitoefening - alhoewel dit geen garanties
biedt. Andere factoren die ook als maatstaf
dienen zijn grootte van een land, het aantal
inwoners, de historie, grote persoonlijkheden
en mogelijkheden van bondgenootschapsvor-
ming met andere landen. Logischerwijsmoet
worden vastgesteld dat machtsverhoudingen
uiterst veranderlijk zijn en kunnen leiden tot
ernstige misrekeningen van bepaalde situa-
ties. Enige voorzichtigheid in de wederzijdse
omgang van landen is dan ook geboden.

Vervolgens is het noodzakelijk deze machts-
verhoudingen om te zetten naar een vorm
van vertegenwoordiging in de VN die recht
doet aan de realiteit. Het besluitvormende
orgaan van de VN - in de huidige vorm de
Veiligheidsraad - kan niet functioneren met
zitting daarin van alle lidstaten. Er zijn een
aantal mogelijkheden van vertegenwoordi-
ging waaruit kan worden gekozen:

Het einde van de Koude Oorlog heeft nia geleid tot verwezenlijking van de idealen die ten
grondslag lagen aan de oprichting van de Verenigde Naties (VIU- Het aantal oorlogen en
conflicten gevolgd door wedesacties van de Vl{ lijkt alleen maar toegenomen. Hoe kan in deze
situatie de MtI worden tot een organisatie die recht doet aan de werkelijkheid van
mondiale verhoudingen en die tot effectiefvredesbestuur kan overgaan?

Harold Schepers

van het veto leek gebroken. De realiteit
toont daarentegen een ander beeld. Nog
immer blUkt de Veiligheidsraad een orgaan
getekend door haar onvermogen daadkrach-
tig te besluiten tot oplegging van vrede en
vredeshandhaving.Blijvend onvermogen in een veranderde

omgeving
Het blijvend onvermogen van de Veiligheids-
raad in een veranderende omgeving roept
vraagtekens op. Als er niet langer twee
machtsblokken van gelijke sterkte bestaan
maar slechts 66n nog in staat is de wereld te
domineren op basis van economische macht,
waarom is dan nu niet het pleit in de Veilig-
heidsraad beslecht en wordt de droom ver-
vult? We kunnen de Atlantische bondgeno-
ten toch zien als de belangrijkste dragers van
de idealen uit het Handvest en er dus op
rekenen dat zijdeze nu zullen uitvoeren?

c

\
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- vertegenwoordiging van een geo-
grafisch bepaald gebied waarbU de landen
66n vaste vertegenwoordiger afoaardigen
(bijvoorbeeld doordat deze het gunstigst ligt
in de machtsverhoudingen), danwel bU

roulatie de vertegenwoordiging op zich
nemen;

- vertegenwoordiging door loting van
landen waarbij die landen die reeds zitting
hadden in een voorgaande periode tot het
moment van volledige roulatie zijn uitgeslo-
ten van deelname;

- vertegenwoordiging door stemming
waarbij de lidstaten zelf een aantal vertegen-
woordigers kiezen;

- gewogen vertegenwoordiging waar-
brj op basis van bovengenoemde factoren
landen boven een door de lidstaten te be-
noemen norm worden toegelaten tot het
besluitvormende orgaan.

Het vaststellen van een manier van vertegen-
woordiging kan leiden tot de meest vreemd-
soortige vormen van vertegenwoordiging.
Zie bovenstaande voorbeelden. De vorm is
niet eens het belangrijkste zolang landen de
bereidwilligheid tonen om bij zich wijzigende
machtsverhoudingen dit doorwerking te
laten hebben in de samenstelling van de
vertegenwoordiging. Dit is voor de lidstaten
een goede mogelijkheid zich onvoorwaarde-
lijk te binden aan besluiten van de vertegen-
woordiging. Het huidige systeem van een

aantal permanente leden met daarnaast een

aantal roulerende leden is misschien nog niet
eens het slechtste model van vertegenwoor-
diging.

Toch de discussie voeren

Nu kan dan toch de discussie gevoerd wor-
den over de keuze tussen intergoeverne-
menteel en supranationaal bestuur. Vast-
stelling van de wijze van vertegenwoordiging
vereist immers ook vastlegging van de waar-
de van de vertegenwoordiging.

De keuze voor de lidstaten komt neer op
enerzijds het zelf in handen houden van de
uiteindelijke beslissingsbevoegdheid. De VN,
in het bijzonder de Veiligheidsraad, kan

weliswaar zelf beleid maken maar de lidsta-
ten beslissen ieder voor zich of zij meewer-
ken aan implementatie. Het functioneren
van de Veiligheidsraad kan anderzijds ook
rusten op supranationaliteit. In dat geval
heeft. zij de mogelijkheid dwingend beleid op
te leggen aan de lidstaten.

De discussie die op dit moment rondom de
Europese Unie wordt gevoerd kan dus ook
worden toegepast op de VN. Dit vereist
echter wel vooraf een duidelijke erkenning
van de werkelijke verhoudingen tussen de
lidstaten. Van groot belang hiervoor zal zrjn
of wij - de Westerse beschaving - bereid zijn
te erkennen dat andere landen ook bepalend
kunnen zijn voor de toekomst van vrede op
Aarde. < <

Recfficatie

In het artikel "Oost, West,..." van Marc Fox
in Bestuurskundige Berichten nummer 2,
jaargang 9 is bij het afdrukken een fout
geslopen in het notenapparaat. Er is namelijk
een noot weggevallen uit het notenapparaat,
waardoor de noten in het artikel niet meer
corresponderen met de noten in het noten-
apparaat. In het notenapparaat moet worden
toegevoegd noot 2: A. van Staden, "Inlei-
ding", in: A. van Staden (red.), Tussen orde
en chaos: de organisatie van de veiligheid in
het nieuwe Europa, Leiden: DSWO Press,

L993, blz.2l-63. Verder moeten de noten
die genummerd zijn vanZ tot en met 11, de
nummers 3 tot en met 12 krijgen. < <

AFGESTUDEERD,
EN DAN...

)

)

Een internationale b
meentelijke wereld

aan in de ge-

fr ,l

Als student is het vaak lastig een beeld te vormen van een mogelijke baan. In een serie portret-
t€n van bestuurstundigen op de arbeidsmarkt wordt getracht meer duidelijlfieid te scheppen.

k zal hieraan een bijdrage leveren met een beschrijving van mrjn werk bij het International
Project Unit (IPLD van de Vereniging van Nederlandse Gemeenten (VI{G).

Karin de Jonge

lijke keuze voor een afstudeervariant (oude

stijl) had ik tot dan toe niet gemaakt. Mijn
vrije variant werd opgevuld met internatio-
naal-juridische en internationaal-economische
vakken. Ik ging me verdiepen in ontwikke-
lingsbestuur; een breed vakgebied.De aanloop

r.J

De eerste stap die leidde naar mijn huidige
baan was het bijwonen van een internatio-
naal congres over economie en veiligheids-
vraagstukken. Tijdens een informeel gedeelte

wees een docent ontwikkelingseconomie uit
Rotterdam mrj op de mogelijkheid om on-
derzoek te doen in Gedaref (Soedan). Daar-
voor moest ik contact opnemen met de

universiteit van Eindhoven. Daar wordt elk
jaar een studenten-team samengesteld uit
verschillende disciplines om' enkele maanden
veldonderzoek te doen. Deze studies moeten
een bijdrage leveren aan de projecten die
worden uitgevoerd door de gemeente Eind-
hoven en waar SNV (Stichting Nederlandse
Vrijwilligers)personele ondersteuning biedt.

Dit concrete aanbod bracht meer lijn in mijn
studie. Ik had een zeer brede internationale
belangstelling die zich uitte in deelname aan

twee studiereizen naar Rusland en Japan,

keuzevakken Spaans en Indonesisch en een

bestuursfunctie bij de Studentenvereniging

voor Internationale Betrekkingen. Een duide

ik had een zeer brede interna-
tionale belangstelling

Na het verblijf in Soedan, waarover natuur-
lijk ook veel te vertellen valt, maar dat is

hier niet aan de orde, moest er een scriptie
geschreven worden. Al had ik nog ruim zes

maanden studietijd voor me, de toekomst
hield mij meer en meer bezig. Na een infor-
matief telefoontje met een medewerker van
de internationale afdeling van de VNG bleek
dat er mogelijk nieuwe vacatures zouden
ontstaan. Tot mijn verbazing bleef het bal-
letje rollen en na een spannende sollicitatie-
procedure werd ik nog voor het voltooien
van mijn scriptie aangenomen.

De inhoud

De VNG is met ruim vijfhonderd medewer-
kers een sterke lobby-organisatie die haar

l
t

)
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leden (636 gemeenten) optimaal probeert
te adviseren en te vertegenwoordigen in
nationaal en internationaal verband. Eind
jaren tachtig is die internationale taak in een

stroomversnelling geraakt. Hiervoor is een

aantal redenen te noemen: de explosieve
groei van stedenbanden, de behoefte aan

een sterk lokaal bestuur in voormalig com-
munistische landen en ontwikkelingslanden
en de huidige trend in het ontwikkelingsden-
ken, waarbij institutionele projecten centraal
staan gericht op meer democratie en decen-

tralisatie. Voor de VNG betekent dit een

enorme diversiteit in internationaal werk. Bij
het Directiesecretariaat worden de beleids-
matige aspecten behandeld. Ongeveer vljf
mensen onderhouden contacten met part-
ner-organisaties, zusterverenigingen in het

buitenland en geven algemene adviezen voor
gemeentelijk internationaal beleid. Het IPU,
waar ik werk, heeft vooral uitvoerende
taken. Er worden stages georganiseerd bij
Nederlandse gemeenten, studieweken en

seminars in binnen- en buitenland, maar er

worden ook formulerings- en evaluatiemissies
uitgevoerd voor derden. In grote internatio-
nale projecten wordt samen gewerkt met

buitenlandse trainingsinstituten en zusterorga-
nisaties. De belangrijkste opdrachtgevers zijn:
het Ministerie van Buitenlandse Zaken, het
Ministerie van Binnenlandse Zaken, de Euro-
pese Commissie, de Wereldbank en het

United Nations Capital Development Fund.

ieder is verantwoordelijk voor
een project, dit maakt het
werk aantrekkelijk, maar je
moet flexibel zijn

Ik houd me op dit moment bezig met pro-
jecten voor Estland, Hongarije, Polen en

Griekenland. Het dagelijkse werk bestaat

voor mij uit het selecteren van (gemeente-

lijke) experts, de inhoudelijke voorbereiding
van trainingen en seminars, de bespreking

van projecten met counterparts in het bui-
tenland, de begeleiding van buitenlandse

groepen in Nederland en de acquisitie van
nieuwe projecten. Alle projectmedewerkers,
elf op dit moment, krijgen veel ruimte om
eigen idee€n in te brengen. Ieder is verant-
woordelijk voor het hele traject van een
project, inclusief de financi€n. Dit maakt het
werk extra aantrekkelijk, maar het kan soms

ook onvoorspelbaar zijn en je moet flexibel
zijn om 's avonds en in de weekeinden door
te werken als dat nodig is.

De terugblik

Na een jaar werken begint zich uit te kris-
talliseren welke kennis van de studie best-

uurskunde voor mij toepasbaar was. De
vakken "centralisatie-decentralisatie" van
Theo Toonen, "ontwikkelingsbestuur" van
Leontien Visser en de interfacultaire cursus
"ontwikkelingsproblematiek" van Tom Drais-
ma gaven veel inhoudelijke ideedn en theo-
riedn die ik gebruik in mijn werk. Het vak
"internationale organisaties" van Joris Voor-
hoeve en de internationaal-juridische en

economische vakken zijn nuttig geweest om
mijn werk in een breder kader te kunnen
plaatsen.

Tenslotte denk ik dat de vakken als "verga-
deren en onderhandelen" en "het schrijven
van beleidsteksten" goed waren voor mijn
praktische vaardigheden. Bestuurskunde was

voor mij een goede basis, maar de kennis die
ik opdeed bU andere disciplines en mijn
nevenactiviteiten bleken een extra pr6 voor
deze baan. < <

GOING ABROAD!

Studeren in Amerika

(;

Wij willen ons even voorstellen als de aanstaande verslaggevers van de BB in Amerika- Wij; Bart
Kollen en Hester van Leeuwen verstrekken begin januari rhet zeven anderen naar BloominSon
in Indiana om daar 66n semester te studeren-

Bart Kollen & Hester van Leeuwen

Toch hebben we er veel zin in. Het leven op
de campus ziet er erg aangenaam uit. Koken
hoeft niet meer (Hoe vet komen wij terug?),
sporten kan in overvloed (Dit compenseert
weer wat!), zonneterras is aanwezig en een
tankstation op 50 meter afstand die 24 uur
per dag garant staat voor de toelevering van
chips, cola, donuts en dergelijke.

,J

Voordat je daadwerkelijk in het vliegtuig
stapt valt er nog heel wat te regelen. Naast
het behalen van je Engelse taaltoets en het
afronden van je doctoraal I, willen de Ame-
rikanen alles van je weten. Van je lagere
school tot het banksaldo van je ouders. Wij
hebben net een avondje achter de rug waar-
bij we met het Leidse gedeelte van de groep
elkaar hebben geholpen met het invullen van
de papieren. Dinsdag volgt dan een bijeen-
komst met alle Amerika-gangers. Dus zowel
de mensen die stage gaan lopen als de men-
sen die naar andere universiteiten in Ameri-
ka gaan.

Het is de bedoeling dat je snel alle formulie-
ren inlevert. We kregen deze formulieren
ongeveer anderhalve week hiervoor. Deze
tijd heb je dus wel nodig om van je verzeke-
ring de goede (Engelse!) verklaringen te
krijgen en op je middelbare school een
stempel op je diploma te halen.

We hebben niet de indruk dat je erg welkom
bent. Voordat je Amerika wordt binnengela-
ten willen ze er zeker van zijn dat je ook
weer na zes maanden vertrekt. Ze willen ook
zeker weten dat je alle kosten die je daar
maakt kunt betalen. Tot aan het eventueel
terugsturen van je stoffelijk overschot toe.

Als we vertrekken in januari proberen we
eerst met de groep een paar dagen New
York mee te pikken. Daarna vliegen we naar
Indianapolis. W9 worden keurig met een

busje opgehaald. Na een paar dagen wegwijs
worden op de campus begint het studeren.
Eerst een weekje afkijken welke vakken leuk
en interessant zijn en er dan drie of vier
uitkiezen. Dit wordt mogelijk gemaakt door
het "drop-and-add"-systeem. Dan in maart
krijgen we een weekje carnavalsvakantie. We
gaan ze in het zuiden kennis laten maken
met de Hollandse gezelligheid (Holland is
okee!). De tentamens vallen in de eerste
week van mei. Daarna wordt je geacht op
vakantie te gaan, of te wel op te hoepelen
van de campus.

Tegen die tijd zijn we hard aan vakantie toe.
Een week of vijf toeren door het land van de
onbegrensde mogelijkheden en alle Amerika-
nen bezoeken die we gedurende het semes-
ter hebben leren kennen. San Francisco,
Yosemite, Death Valley and Las Vegas.
America here we come!< <
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Landinrichting:

De eerste planmatige werken ter verdeling
van nieuwe culfuur gronden, werken die wij
tegenwoordig ruilverkavelingen of herinde-

lingen zouden noemen, werden uitgevoerd in
het oude Egypte. De eerste particuliere
ruilverkaveling in Nederland vond plaats in
1435. De bewoners van het Agnietenkloos-
ter in Zwolle wisten binnen een jaar losse

stukken grond ter grootte van 50 hectare in
66n blok bijeen te krijgen. Het ging hier om

een zuivere uitruiling, met het oogmerk
efficiEnter te kunnen werken. De reden

daartoe was niet een economische, zoals dat

tegenwoordig meestal het geval is, maar tijd-
winst die de kloosterlingen konden besteden

aan devote handelingen.

landinrichting: rotzooien met
water, grond en ruimte

Een duidelijk overzicht van de sinds die tijd
gevoerde "landwissels" is er niet. Toen

echter in 1886 de "Markenwet" werd aan-

genomen die een verdeling van de vroeger

Meer ruilverkavelingen werden begonnen en

door de toenemende mechanisering van

cultuurtechnische werkfuigen ontstonden er

allengs meer mogelijkheden om niet alleen
grond te ruilen maar ook de omgeving daad-

werkelijk aan te passen, door verbetering van

afuatering, wegen aanleg en andere cultuur-
technische ingrepen. Hierbij was ook het

arbeid-verschaffings-aspect (men kon grote
groepen werkelozen aan het werk zetten om
wegen aan te leggen, de afuatering te verbe-

teren, etc.) in de eerste jaren van deze eeuw

van groot belang.

voorbeelden zljn: (her)ontgin-
ning, afivatering en verkave-
ling

Door al deze ontwikkelingen ontstond er
behoefte aan wetgeving op dit terrein. In
1908 werd een eerste voorstel omtrent een
ruilverkavelingswet geformuleerd, gebaseerd
op Pruisische wetgeving inzake "Zusammen-
legung von Grundstiicke". Het duurde tot
1924 voor de eerste "Nederlandse Ruilver-
kavelingswet(2)" tot stand kwam. Deze werd
door nieuwe ruilverkavelingswetgeving opge-
volgd in 1938.

Na de Tweede Wereldoorlog kwam alles in
een stroomversnelling. Door de oorlogshan-
delingen waren overal grote verwoestingen -
aangericht. Alle middelen die konden helpen
bij het behalen van een grotere produktie
van de Nederlandse landbouw, in het kader
van de wederopbouw, werden aangegrepen.
(Her)ontginning, verbetering van de afuate-
ring en natuurlijk een betere, doelmatiger
verkaveling zijn voorbeelden van deze mid-
delen.

Dit leidde in 1954 tot de "Ruilverkavelings-
wet(3)". Deze "Ruilverkavelingswet" had als
doelstelling; "ruilverkaveling dient ter behar-
tiging van de belangen van de land- en tuin-
bouw, de bosbouw en de veehouderij". Al
had de natuurbescherming nu meer moge-
lijkheden dan met de ruilverkavelingswet van
1938, het agrarische doel stond nog steeds
voorop. Om nu het 66n en ander te stroom-
lijnen werd er een meerjarenplan voor ruil-
verkavelingen opgesteld. Hierin werden
urgentie criteria gegeven voor de uitvoering
van ruilverkavelingen. De overheid ging in de
loop der tijd meer belang en daarmee sa-
menhangend meer geld toekennen aan land-
inrichting(4).

ruilverkaveling dient ter be-
hartiging van de belangen van
de land- en tuinbouw, de
bosbouw en de veehouderij

Eind jaren zestig ontstond er echter in toene-
mende mate kritiek op de ontwikkeling van

de ruilverkavelingen. Deze kritiek kwam van
de kleine boeren die ruilverkaveling zagen als
een instrument voor schaalvergroting en dus
als een belreiging voor hun bedrijf. Verder
was er kritiek op het niet langer rendabel zijn
van de herinrichting projecten, op nationaal-
economisch niveau gezien. Tenslotte vonden
steeds meer mensen dat er bij een ruilverka-
veling onnodig veel natuur- en landschaps-
waarden verloren gingen. Er ontstond be-
hoefte aan een landinrichting die ook voor
andere functies dan de landbouw voorzienin-
gen kon treffen. De "Ruilverkavelingswet"
was hier niet voldoende op toegesneden en
daarom werd de "Landinrichtingswet" opge-
steld, die in oktober 1985 in werking trad.

Hierin werd onder andere de vernieuwde
structuur vastgelegd. In Nederland is de
Minister van Landbouw, Natuurbeheer en
Visserij (L.N.V.) verantwoordelijk voor de
landinrichting. De algemene leiding bij de
landinrichtingsaangelegenheden ligt bU de
Centrale Landinrichtingscommissie. Hierin
hebben o.a. vertegenwoordigers van diverse
ministeries, landbouw organisaties en natuur-
bescherming organisaties zitting. De Landin-
richtingsdienst, deze dienst valt onder het
ministerie van L.N.V., staat de Centrale
Landinrichtingscommissie bij, bij de uitvoe-
ring van de haar toegewezen taken.

Nieuwe belangen

Bij de milieu- en natuurbeschermingsorgani-
saties bestaat echter veel ongenoegen over
de "Landinrichtingswet". Zoals bijvoorbeeld
uit een artikel in het NRC-Handelsblad van 1

mei 1990 blukt, vreest men dat de scheiding
natuur en landbouw alleen nog maar verder
zal gaan met de nieuwe "Landinrichtings-
wet", omdat hierin volgens de milieu- en
natuurbescherming organisaties de landbouw
belangen nog steeds voorop staan(5). Toch
zoryl het toegenomen milieu bewustzijn wel
voor veranderingen waarmee zowel nafuur-
als landbouw belangen mee gediend zijn.

Een van de laatste ontwikkelingen bij de
Landinrichtingsdienst is bijvoorbeeld de
instelling van een zogenaamd "steunpunt

Gevangen tussen landbouw en natuurbeheer of toch niet?

Dit artikel gaat over landinrichting, ooit omschreven als: "Het roEooien met water, grond en

ruimte(l)"- Een iets duidelijker omschrijving is wellicht, dat "landinrichting een belangrijk
middel is voor de verbetering van de werkomstandigheden en de inkomens sinratie in de land-

en tuinbouw, voor behoud en ontwikkeling van waarden van nahur en landschap, voor het
realiseren of verbeteren van mogelijkheden voor openluchtrecreatie en andere zaken die de

woon- en leefomstandigheden in het landelijk gebied ten goede komen". In de praktijk komt
het er op neer dat men door het opnieuw verdelen van kavels grond, het uiwoeren van diverse
waterwerken en het eventueel aanleggen van nieuwe wegen tot een siUratie probeert te komen,

die voor iedereen voordetger zalzljn-

Johan van Werven

gemeenschappelijke gronden voorstond op

basis van een gelijke verdeling van gronden

met verschillende kwaliteit, ontstonden er
lange, smalle kavels, die zeer ondoelmatig
waren. Deze verdeling bleek uiteindelijk een

belangrijke oorzaak te zijn voor de latere

ruilverkavelingen. De eerste vrijwillige ruil-
verkaveling vond in Nederland plaats in
1905, in Eibergen-Neede, groot 76 hectare.

Ter vergelijking, momenteel is er in dezelfde
regio, bij Haaksbergen een ruilverkaveling in
uitvoering, groot 8560 hectare(2).

Geschiedenis

(')

J
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Milieu". Dit steunpunt heeft met name een

meldpunt functie. Wanneer de mensen die in
de districten aan het werk zijn, binnen een
gebied waar een landinrichtingsproject loopt
of in voorbereiding is, een bepaalde milieu-
vervuiling ontdekken, dan kunnen zii dit
melden aan het landelijke "Steunpunt Mi-
lieu" van de Landinrichtingsdienst.

belangen van landbouw en
natuurbescherming kunnen
elkaar aanvullen

Men heeft besloten om een dergelijk "Steun-

punt Milieu" in te stellen omdat steeds vaker
tijdens de uitvoer van een landinrichtings-
project blUkt dat er bepaalde delen grond

vervuild waren. De kosten die aan de reini-
ging van dergelijke grond verbonden ziin,
zljnzo hoog dat het budget ruim overschre-

den werden. Het probleem van die extra
kosten kan echter zolang het binnen een

marge van l0% van het budget valt nog wel
door de Landinrichtingsdienst zelf worden
opgevangen. Een aantal keren kwam het

echter voor dat de kosten 50% van het

landinrichtingsbudget besloegen. Er kunnen

dan, indien de kosten niet te verhalen zijn,
grote problemen ontstaan.

Om nu een beter overzicht te krijgen van de

kosten en alle andere milieu-verbonden za-

ken die in het land lopen, is het genoemde

"Steunpunt Milieu" opgericht. In de eerste

plaats is dit dus ingesteld uit financieel oog-

punt. Toch is hierdoor een nieuwe mogelijk-
heid voor het signaleren van milieu proble-

men ontstaan, die de snelheid en de effecti-

viteit van het ingrijpen bij een (eventueel la-

tent aanwezig) milieu probleem kan bevor-

deren. Het is maar €6n voorbeeld, maar

toch blijkt hieruit weer eens dat de belangen

van landbouw en natuurbescherming niet

zonder meer onverenigbaar z7in, maar elkaar
juist op de langere termijn kunnen aanwllen.
En dat geeft hoop voor de toekomst, een

toekomst waarin zorgwldiger dan ooit de

belangenafueging moet worden gemaakt

tussen de economische landbouwbelangen

enerzijds en het komen tot een kwalitatief
duurzame natuur anderzijds. < <
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Europees dagboek

Harrie Oztnga, derdejaars student Bestuurskunde, wffi ,"Jro met Martijn van den Heuvel,
Barbara Bos, Marc Holftamp en Vera Houtsma organisator van de buitenlandse excursie van
de BIL. Ym 26 september tot en met 1 oktober jongstleden werden in het kader van deze
excursie Luxemburg, Straatsburg en Brussel aangedaan.

Harrie Ozinga

,a maendxg 26 september

4.00 Abrupt gewekt door wekker na een
(te) korte en ietwat onrustige slaap. Het
hierdoor ontstane zombie-gevoel probeer ik
met enig succes te verdrijven door een goe-

de douche en een sterke bak koffie. Hierna
neem ik samen met Martijn van den Heuvel,
bij wie ik logeer, de dag door. We blijken
beiden enigszins gespannen: Zullen alle deel-
nemers op trjd zijn? Worden de beloofde
Volkskranten ook daadwerkelijk bezorgd? en
komt de touringcar op tijd?

.)

Na een half uur slepen met weekendtassen

en koffers arriveren wij om 5.15, zoals
beoogd, als eersten op het parkeerterrein
van gebouw 5. Ons voorbeeld wordt binnen
enkele minuten gevolgd door commissiege-
noten Vera Houtsma en Barbara Bos. Drup-
pelsgewijs arriveren ook de overige 32 deel-
nemers: een hele zorg minder. Ook de bus

en de Volkskrant arriveren op tijd, zodat de

spanning op kousevoeten mijn lichaam ver-
laat. Om 6.15 is alles gereed voor vertrek,
maar dit gebeurt niet voordat de chauffeur
zich aan ons voorstelt met de oubollige
zinsnede: "noem mij maar Leen, dan komen
wij de week wel doorheen".

Binnen zes uur kunnen we inchecken in een

Luxemburgse jeugdherberg en kennis maken
met onze reisleidster Karin Bastiaannet. 's
Middags staat er nog een serninar gepland bij

de Europese investeringsbank. In anderhalf
uur worden wij bijgepraat over het functio-
neren van deze bank. Ondanks de uitsteken-
de kwaliteit van dit seminar kan niemand zijn
aandacht erbij houden. Honger, door het
ontbreken van een lunch, en vermoeidheid
als gevolg van het vroege opstaan en de
lange busreis zijn hier debet aan.

Na terugkomst in de jeugdherberg spoed ik
mij samen met Tom Kuperus naar het cen-
trum van de stad om de ergste honger te
stillen. Met een menu bij Mac-Donalds
kiezen wij voor een bekende en betrekkelijk
goedkope oplossing. Op het moment dat de
maaltijd grotendeels genuttigd is, arriveren
ook de anderen in het centrum. Tom en ik
sluiten ons aan bij een groep die de stad wil
verkennen. Na een stadswandeling, met
onder meer de bezichtiging van een grote
kerk, strijken wij uiteindelijk neer op het ter-
ras van een pizzefia: bij de rest van deze
groep begint de honger parten te spelen.
Tom en ik besluiten nog een pwza te delen.
Na deze maaltijd slenteren wij nog enige tijd
door de stad heen. De vele oude gebouwen
zotgen ervoor dat deze stad een statige
edoch ook levenloze uitstraling heeft.

Tegen elfen aanvaardt de groep de terug-
tocht naar de jeugdherberg. Ik besluit gelijk
te gaan slapen. Moe, maar tevreden over het
verloop van de eerste dag val ik als een blok
in slaap.

dinsdag 27 sqltember

7 -30 De dag begint met een, voor een
jeugdherberg, uitstekend ontbijt. Na dit ont-
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bijt zetten we koers naar het eerste officidle
onderdeel van de dag, te weten een seminar
bij de Rekenkamer. De spreker van dit on-
derdeel is een wat brallerige, want in Leiden
gestudeerde, en vooral cynische man. HU
geeft aan dat de bevindingen van de Reken-
kamer in veel gevallen niet worden opge-
volgd door de Europese Commissie (zie
foto).

Na dit uitstekende seminar reizen we af
richting Straatsburg. Drie uren na vertrek
arriveren we bij de jeugdherberg in Straats-
burg. Hier barst de onderhandeling los over
de verkleed- en opmaaktijd voor het hoog-
tepunt van de reis: een diner op kosten van
het Europees Parlement met meerdere euro-
parlementari€rs van de VVD. Als compro-
mis komt 66n uur opdoftijd uit de bus. Op
ons paasbest worden we enkele uren voor de

grote happening door Leen in het centrum
afgezet, alwaar wij direct de mogelijkheid te

baat nemen om ons vol trots voor de eeu-

wigheid te laten vastleggen (zie foto). De
laatste uurtjes doden wij door koketterend
door het sfeerrijke centrum te flaneren (zie

foto).

Om kwart voor acht heeft iedereen zich
popelend van verlangen voor het pittoreske
restaurant Au Pont St. Martin verzamelend.
Samen met reisleidster Karin en Martijn ga ik
binnen poolshoogte nemen of de europarle-
mentari€rs reeds aanwezig zijn. Dit blUkt niet
het geval. Nog geen man over boord, want
het is slechts kwart voor acht. Hoopvol
wordt iedere taxi begroet die voor het res-

taurant stopt. Dit blijkt helaas allemaal valse
hoop. Het is inmiddels acht uur (het geplan-

de aanvangstijdstip) en het wantrouwen
heeft inmiddels geheel bezit van mij geno-

men. Dit slechte voorgevoel blukt te stroken
met de werkelijkheid, want de VVD-euro-
fractie heeft in al haar stomheid voor woen-
sdag gereserveerd. Ik kan wel door de grond
zakken. Deze vervelende boodschap wordt
ook medegedeeld aan de reisgenoten, met
hieraan de belofte gekoppeld dat vrijdag op

kosten van de buitenlandse-excursiecommis-
sie een diner zal worden aangeboden.

Lichtelijk teleurgesteld zoekt iedereen een
pin-automaat op om de onverwachte uitgave
van een maaltijd te kunnen bekostigen. Om
negen uur zit ik nog steeds met het humeur
van een oorwurm in een gezellig restaurant-
je, alwaar ik het toeristenmenu bestel. Door
de uitstekende kwaliteit hiervan kalefatert
mijn humeur weer wat op. Om elf uur zit
iedereen, zoals afgesproken, weer in de bus,
waarna Leen ons weer naar de jeugdherberg
rijdt. Moe, maar nog steeds lichtelijk teleur-
gesteld ga ik in mijn bed liggen. Alweer val
ik als een blok in slaap.

woensd4g 28 september

7.00 Vandaag staat een bezoek aan het
Europees parlement op de rol. Alvorens het
immense gebouw te mogen betreden, moet
eerst een beveilingspoort gepasseerd worden.
Haiko van der Voort, oud-bestuurslid, laat
deze poort flink piepen. Hij bl|kt namelijk
een professionele set dartpijltjes op zak te
hebben, die door de verbaasde beveiligings-
beambten in beslag wordt genomen. Nadat
iedereen de poort gepasseerd is, worden we
gedumpt op de publieke tribune van het
Europees Parlement. Hier is een debat gaan-

de over het Europa van twee snelheden. Dit
debat is een aaneenschakeling van monolo-
gen van europarlementariErs die dit allemaal
in hun eigen taal doen. Dit is zo saai dat wij
al snel met de koptelefoon voor de syn-
chroonvertaling zitten te experimenteren. BU

een van de vertaalsters lijkt het net of ze een

spotje voor Amazing Discoveries van com-
mentaar voorziet.

Na een kwartier wordt ik samen met Martijn
van den Heuvel van de publieke tribune
geplukt om met een europarlementari€r van
de VVD te overleggen over het (niet door-
gegane) diner. Zij verontschuldigt zich voor
de foute reservering en rept over de slechte

communicatie tussen de secretaressen in Den
Haag en de parlementariers in Brussel en

Straatsburg. Ter compensatie van het gemis-

te diner krijgen we een uitgebreide lunch
aangeboden in hetzelfde restaurant. Hierbij
zullen helaas geen parlementari€rs van de

VVD bij aanwezig kunnen zijn.

a
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Na het bezoek aan de publieke tribune
krijgen we twee lezingen van europarlemen-
tari0rs voorgeschoteld. De eerste spreker,
Frans Wijzenbeek van de VVD, blijkt een

zeer ititante man te zijn die niet veel verder
komt dan het uiten van zijn frustratie over
het feit dat van der Broek zijn commissiepost
nog een ambtstermijn mag bekleden. Een

stuk interessanter is de tweede spreker, Leen

van der Waal, die namens klein rechts in het

Europese parlement zit. Na wat plichtplegin-
gen, zoals het zetten van handtekeningen,
gaan wij bd Au pont St Martin op herhaling.
De lunch overtreft alle verwachtingen en de

europarlementariers worden geen moment
gemist. Mijn persoonlijke frustratie omtrent
het niet doorgaan van het diner van dinsdag

verdwijnt hier definitief van het toneel.

Met een goed gevulde maag wordt de reis

naar Brussel ondernomen. Mijn buurman in
de bus, Tom Kuperus, probeert in de bus

enigszins te studeren. Essentieel hiervoor is
de klassieke muziek op zijn walkman. Tot zijn
grote ergernis weigeren de batterijen van zijn
walkman na een half uur echter verdere

diensten. Als noodoplossing besluit hij op de

wc in de bus te gaan studeren. Dit bevalt
kennelijk zo goed dat hij daar twee uren

blijft zitten. In Brussel aangekomen hou ik
een traditie in ere door bij de snackbar

Frietland een stokbrood met friet, hambur-
gers en ui te bestellen. Hierna neem ik plaats

op een gezellig terras waar ik een aantal

biertjes nuttig. Tenslotte bezoeken we het

absurdische caf6, 'Le Cercueil'. De muren

van het caf6, zijn zwart, doodkisten dienen als

tafel en er wordt begrafenismuziek gedraaid.
Het bier is hier echter doodgeslagen en

duur. De terugtocht naar de jeugdherberg

wordt ingezet. Wederom kan ik meteen de

slaap vatten.

donderd4g 29 september

7 -45 Het ontbijt in deze jeugdherberg is

ronduit slecht. Om iets over tienen zitten we
in een aftands gebouw te luisteren naar een

aardig verhaal over het functioneren van de

ministerraad. De spreker stipt ook het taal-
probleem van de Europese Unie aan. Afge-
vaardigden van iedere lidstaat drukken zich
in hun moedertaal uit, waardoor Brussel het

paradijs van vertalers is. Het werkt echter

wel vertragend op de wetgeving.

's Middags staan twee lezingen op het pro-
gramma bij een particuliere Vlaamse bank,

de Kredietbank. Doordat een van de spre-

kers wegens ziekte verstek moest laten gaan,

lijkt het een korte sessie te worden. De

overgebleven spreker denkt hier echter heel

anders over. Hij vindt het nodig ons twee en

een half uur te vervelen met gedetailleerde

uitwijdingen over bedrijfsstrategieen. Na

anderhalf uur is de vertoning zo gOnant

geworden, dat meligheid zich van velen

meester maakt. Schatergelach en ludieke

tekeningen zijn het gevolg. De rest van de

middag breng ik genoeglijk op een terras

door. Iets te laat arriveer ik in de jeugdher-

berg voor het diner. Samen met Tom kupe-

rus loop ik naar de keuken om eten te be-

stellen. De Engelstalige keukenbediende

snauwt ons toe dat we niet in een Hilton
hotel zijn en dat zij voor zevenendertig per-

sonen eten op tafel heeft gezet. Dit blijkt te

kloppen. Het eten is echter smerig: de friet
is veel te zout en de smaakloze kipfilet is

voorzien van een onbestendig sausje.

Die avond hebben Tom en ik een verras-
sende ontmoeting met Matthijs de Wolf een

goede vriend van ons, die als adviseur van
de EU Brussel frequenteert. Onze vermo-
gende vriend trakteert ons op een fijn bio-
scoopje. Gezamenlijk aanschouwen wij Wolf.
Deze film, waar Jack Nicholson een weer-
wolf in speelt, is snel en vermakelijk. Na
afloop drink ik nog een biertje in het appar-
tement van Matthijs, dat vlakbij de bio-
scoop, in de ambassadewijk, gelegen is. Om

66n uur lig ik in mijn bed.

wrjdag 30 september

8.30 Wederom is het ontbijt slecht. De
EFTA is de eerste organisatie die vandaag
met een bezoek vereerd wordt. Op zeet
inspirerende wijze verhaalt een Ijslands me-

dewerker over deze wegkwijnende organisa-

tie. Hij vertelt de volgende smakelijke anek-

dote over de bureaugratie van de Europese
Unie. Een richtlijn van de EFTA werd op

schijf gestuurd naar de EU. Daar bleek men

te beschikken over andere computerpro-
grammatuur. De schijf werd daarom terugge-
stuurd, vetgezeld van het verzoek of de

uitdraai van de schijf opgestuurd kon worden
aan de EU. De inhoud van deze uitdraai
werd vervolgens in Brussel weer in de com-
puter ingevoerd, wat twee weken vergde.

's Middags worden we door twee jonge

Nederlandse academici in dienst van de

Amerikaanse Kamer van Koophandel voor-
gelicht over de lobby van het Amerikaanse

bedrijfslefen bij de Europese Unie. Beide
dames vertellen dat ze stage hebben gelopen

bij de Europese Commissie. Deze medede-

ling maakt velen van ons begerig om ook bij
de Commissie stage te lopen.

Het serieuze gedeelte van de reis zit er nu
op. We zetten koers richting Stella Artois,
waar hopelijk veel bier op ons wacht. Na
een welkomsbiertje, een kort interactief
filmpje over de geschiedenis van de brou-
werij en een nietszeggende rondleiding heb-

ben we drie kwartier de tijd om te zuipen.
Na het eerste biertje wordt, tot verbazing
van een Belgische groep scholieren en het
personeel, de polonaise ingezet. Het perso-
neel, blijkbaar van mening dat wij slecht
tegen alcohol kunnen, deelt ons na een half
uur mee dat het bier (a je leest het goed,

het bier!) op is. Lichtelijk teleurgesteld drui-
pen we af. We hebben nu enige tijd om de
studentenstad Leuven te verkennen. Het
centrum is dodelijk saai. Om acht uur verza-
melen we voor een door Karin uitgezocht
restaurantje. Er kan gekozen tussen een kip-
stoofschoteltje en een lasagne. Ik kies voor
dit laatste gerecht, dat iets te flauw is. Tij-
dens het eten heb ik namens de deelnemers
Karin hartelijk bedankt voor haar prima
begeleiding.

zaterdrg I oktober

9.15 Ik heb eindelijk eens kunnen uitslapen.
Ik heb hierdoor wel het ontbijt gemist, maar

dat kan ik missen als kiespijn. Naar eigen
goeddunken kunnen vandaag enkele uurtjes
in Brussel gespendeerd worden. ik besluit
eerst uitgebreid te gaan ontbijten. Daarna
slenter ik wat door de stad, drink enkele
biertjes op een terras en lees ondertussen
een Volkskrant.

Natuurlijk koop ik een grote lading Leonidas-
bonbons voor het thuisfront en in een Kuif-
je-winkel kan ik de verleiding niet weerstaan
en koop ik voor een vriend, die idolaat van

( /)
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kuifie is, een poster. Voor ik het weet is het
half drie, dus tijd om de bus weer op te
zoeken.

In de bustocht richting Leiden loop ik de

hele reis nog eens door. Tevredenheid over-
heerst: het programma was prima, de bege-
leiding idem dito, maar bovenal vormden de

deelnemers een beregezellige groep. Van-
daar dat ik de volgende deelnemers aan de

reis hartelijk wil danken: Arnout Ruitenberg,
Audry Arlaud, Barbara Bos, Bart Kollen,
Bernadette Moors, Bramske Dudok van
Heel, Christian, Claudia Beers, Esther van
het Noordeinde, Fulco Havelaar, Haiko van
der Voort, Henca Alberti, Jantien Ruys,
Jascha Kamstra, John Volleman, Joost Drie-
bergen, Joost den Bruinen, Joyce law, Judith
Terhorst, Judith Wolters, Katja Bijlo, Marcus
Lens van Rijn, Marieke Oosthoek, Martijn
van den Heuvel, Martijn Kets, Monique Jut-
te, Nadja Jungmann, Noel Manning, Patrick
Leliveld, Rogier Dijkgraaf, Rogier straathof,
Sander Boer, Tom Kuperus, Vera Houtsma
en Yvonne Hoekstra (zie foto 4).

Vlak voor Leiden bedankt Bart Kollen,
namens de deelnemers, de organiserende
commissie. De commissieleden krijgen een
grote ECU-munt van chocolade en een

pluche eendje: heel leuk.

In Leiden aangekomen neem ik samen met
Jantien, Martijn en Tom een taxi. Door de 3
oktober-festiviteiten moet de taxi flink omrij-
den en tot overmaat van ramp rijden we
enkele honderden meters stapvoets achter
een muziekkapel aan. De rekening valt dan
ook hoog uit. Ik laat mij afzetten bij het huis
van Tom Kuperus, met wie ik Chinees eten

haal en nuttig. Daarna slenter ik naar mijn
eigen onderkomen. Om half negen arriveer
ik thuis: heerlijk. < <

Studenteninspraak bU
de

Bestuurslann-

In het onderwijsmemorandum van oltober konden de studenten een sfirk lezen over de

activiteiten die de studentleden in het vakgroepsbestuur hebben WEezr,I om iets te doen aan

de eindeloze stroom organisatorische fouten binnen het onderwijsprogramma. Inmiddels ziiner
verdere ontwikkelingen, waar diezeHde leden de studenten op de hoogte van willen houden.

Een verslag-

(,o

u0

Reinier van der Monde, Roel Nikkessen,
Frans Rijkschroeff, Stan Kaatee & Yvonne
Hoekstra
Allen zijn lid van de opleidingscommissie van
de studie Bestuurskunde in kiden

Het vakgroepsbesnrur

Het vakgroepsbestuur bestaat uit alle docen-
ten en hoogleraren van de vakgroep in
Leiden en een aantal studentleden. Het
vakgroepsbestuur is het hoogste besluitvor-
mende orgaan binnen de studie en bepaalt
de gang van zaken rondom de inhoud van

de studie en de vorm van de studie. Op dit
moment zitten er vier studenten in het vak-
groepsbestuur, maar er blijkt ook dat bij
Bestuurskunde weinig studenten weten dat
het bestaat en al helemaal geen idee hebben

over wat het doet.

Nu hoeft dat op zich niet erg te zijn als de

activiteiten van het vakgroepsbestuur zich
beperken tot allerlei technische kwesties
rondom het geven van onderwijs, kwesties
waarin alleen techneuten geinteresseerd zijn
en verstand van hebben. Dat is (helaas) vaak
het geval. Op het moment echter dat het
om wezenlijke grote problemen gaat is het
wel slecht te noemen dat studenten zich zo
weinig laten horen. Van de andere kant rust
op de studentleden de verantwoordelijkheid
van "hun" achterban op de hoogte te hou-

den van de onderwerpen die aan de orde

zijn, en om onderwerpen die om aandacht
vragen aan de orde te stellen. Vandaar de

verschillende artikelen die wij schrijven.

De strdie

Inhoudelijk wordt de studie gecontroleerd
door de commissie die de evaluatiegids voor
Bestuurskunde (nog steeds de enige evalua-
tiegids in kiden!) maakt. Studenten worden
na afloop van colleges enige vragen gesteld

over de omvang en kwaliteit van colleges.
Die informatie wordt doorgespeeld aan de

docent en met Zijn commentaat, en meestal

de toezegging iets aan eventuele problemen
te doen, gepubliceerd. De bekende "suiker-
klontjes van Rutgers" zijn hier een mooi
voorbeeld van.

Organisatorisch mankeert er heel veel aan de
studie. Daar is de controle veel vager. Het
begin van dit studiejaar is met name voor de
studenten die een DIII facet- of veldseminar
volgen, rommelig verlopen. Veel problemen
waren er rondom de volgende onderwerpen:
- te groteikleine zaaltjes voor seminars (12

stoelen voor 25 studenten etc.);
- literatuur niet of nauwelijks aanwezig of
verkrijgbaar;
- overbelaste docenten, die veel te veel
onderwijs in hun eentje moeten geven;
- rooster kwam veel te laat gereed, 66n d,ag

n6 het officiele begin van de colleges;
- vakken die in kiden gegeven zouden wor-
den, zijn ineens alleen in Rotterdam te vol-
gen (bijvoorbeeld Nationaal Bestuur);
= inschrijving integratieseminars te rommelig.
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Ook binnen DI en DII waren problemen.

Het organiseren van goedlopende werkgroe-
pen blijkt nog steeds een onoverkomelijk
probleem. Ook de tijdsdruk is vaak erg
groot. Meestal moet er binnen acht weken
veel literatuur gelezen worden en een groot
werkstuk geproduceerd worden, vaak nog
met een interview. Wanneer dezelfde cyclus
in een iets groter tijdsbestek gegeven zou
worden, zou de kwaliteit van de werkstukken
onevenredig veel groter worden.

Voor ons staan een aantal zaken voorop

- De inhoudelijke kwaliteit van het onderwijs
moet voorop staan. Het moet zo ziin dat
elke Leidse bestuurskundige zo'n goede

opleiding heeft gehad dat men op de aF
beidsmarkt om hem/haar staat te springen.
Toekomstmuziek?

- Studenten gaan in Leiden studeren en

willen dus ook zo veel mogelijk in Leiden
college volgen. Samenwerking met Rotter-
dam is alleen nodig wanneer daar om specia-
listische redenen geen onderwijs in Leiden
over gegeven kan worden.

- De grootste organisatorische problemen
komen door de bureaucratische regels die de

vakgroep zicl:zelf heeft gesteld. Voorbeelden
hiervan zijn:
* Allerlei toegangsvoorwaarden die gecon-

troleerd moeten worden.
* Late inschrijvingen die ertoe leiden dat pas

laat op de vakgroep bekend is hoeveel stu-

denten welk vak willen volgen, en die stu-

denten pas laat informatie geeft over de te
volgen vakken.
* Procedures rondom inschrijvingen met

tentamens.
x Wegens te strak rooster moeilijkheden
voor studenten om vakken te combineren,
c.q. vakken van vorige jaren te halen.
De vakgroep zou eens kritisch moeten kijken
naar al die regels die zljzichzelf heeft gesteld

en die ook weer door leden van de onder-

steunende staf moeten worden gecontro-

leerd.

hebben om de richting te kiezen die zijwillen
en niet gedwongen worden om een "tweede

keuze-mogelijkheid" aan te moeten nemen.

Het gaat tenslotte om onderwerpen waar
studenten de rest van hun leven mee moeten
werken. Docenten moeten zich eerder aan-
passen aan de wensen van de studenten dan

andersom.

- Het geven van colleges moet door meer
verschillende docenten gebeuren, zodat de

studenten ook een beetje doorkrijgen wie er
nu eigenlijk op de vakgroep werken en bij
welke docent zlj later willen afstuderen, c.q.
welk onderwerp hun zeer interesseert. Wel-
licht leidt dit later ook tot een betere sprei-
ding van studenten over velden en facetten.

Met deze idee€n gaan wij de discussie in die
wij hebben opgezet binnen het vakgroepsbe-
stuur. Het voorstel over het DIII (zie het

onderwijsmemorandum van oktober) wordt
in het vakgroepsbestuur behandeld op dins-
dag 22 november (wij houden jullie op de

hoogte). Daarnaast hebben we een discussie
opgezet met dr. B. Hoetjes, de corirdinator
onderwijs van de vakgroep. Daarin praten
we over problemen die zojuist opgesomd
zijn. Wanneer daar concrete voorstellen over
komen, houden wij jullie ook daarvan op de

hoogte. Wanneer jullie problemen hebben

kunnen jullie die ons natuurlijk ook laten
weten.

Per 1 januari is er de mogelijtfieid voor de

studenten om te worden benoemd in het
vakgroepsbestuur- Mochten jullie ervoor
voelen om ons te versterken, laat het even
weten. Die versterking is hard nodig!

Mochten jullie andere idee€n hebben, het

hier helemaal niet of juist wel mee eens zijn,
dan kun je ons dat laten weten via onder-

staande telefoonnummers. < <

(.)

iJ

Reinier van der Monde
Roel Nikkessen
Frans Rijkschroeff
Stan Kaatee

Yvonne Hoekstra

0t720-94608
071,-323960

07t-r26683
023-323012
07r-310r23

Studenten moeten absolute keuzevrijheid
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Onze voorzitter is Vivienne Castenmiller
(5). Zij is vierde-jaars en momenteel bezig
met het DII. Vivienne komt uit Den Haag;
het "ei-met-ui-"accent weet ze echter perfect
te verdoezelen. Yvonne Hoekstra (4) is

secretaris. Naast activiteiten in opleidings-
commissie en B.O.O.S. werkt ze momenteel

de rechten-propaedeuse af. Vraag echter
niet naar de resultaten daarvan! Joris den
Bruinen (7) is penningmeester; een hele
strenge! Maar dat is goed, want het komen-
de jaar zal boordevol activiteiten zitten
gezien het lustrumjaar. Joris zit in het tweede
jaar van de Bestuurlijke en Politieke Studien
van Europa. De boeken en uittreksels wor-
den verzorgd door Henca Alberti (8). Als
vierde-jaars beschikt zij dagelijks over het lot
van vele studenten die twee dagen voor hun
tentamen in paniek komen vragen om een

uittreksel van dat 6ne boek.

Zoivel in het binnenland als in het buitenland
gaan we dit jaar onder leiding van Marieke
Oosthoek (3) op pad. Marieke is derde-jaars
en lieftebber van de O&M-colleges van Ro-
borgh. Harold Schepers (6), vierde-jaars
verzorgt naast publikatie van de B.B. samen
met de vakgroep de Bestuurskundige Estafet-
te. Onder de vleugels van moeder Sigrid
Verweij (2) worden dit jaar de eerstejaars
bestuurskundigen voorbereid op het echte
leven. Hiernaast zal Sigrid een belangrijk aan-
deel hebben in de totstandkoming van het
lustrum. Nog genoeg werk te gaan voor deze
tweede-jaars! Onze nestor is Johan van
Werven (1). Deze voormalige Hotelschool
Den Haag-student, die hier ook alweer een
jaar of vier rondloopt, is het komende jaar
verantwoordelijk voor het verschijnen van de
almanak en voor het acquisitiebeleid. < <

(,; l)
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